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1. Dlaczego wzięłam/ wziąłem udział w projekcie? 
 

 ● Zdecydowałam, że wezmę udział w projekcie, ponieważ chciałam zająć się 
czymś, co poszerzy moje horyzonty 

● Uważam, że pomimo braku czasu wolnego przez nadmiar szkolnych obowiązków, 
warto angażować się w podobne projekty, aby zdobywać wiedzę, nie tylko tę 
„podręcznikową” 

● Interesuję się podróżami, więc zaciekawił mnie sam temat projektu 
● Chciałam zaangażować się w życie szkoły, przyczynić się do stworzenia czegoś 

wspaniałego oraz zebrać nowe doświadczenia, poznać nowych ludzi i powiększyć 
wiedzę w zakresie geograficznym i przede wszystkim dobrze się bawić 

● Chęć poszerzenia swojej wiedzy geograficzno – historyczno – społecznej 
● Chęć poszerzenia znajomości języka francuskiego 
● Włączenie się w projekt, który nie wynika z obowiązków lekcyjnych  
● Poznanie nowych osób  
● Chciałam zrobić coś z uczniami naszej szkoły i się poznać 
● Bardzo lubię podróżować i taka tematyka projektu mnie zainteresowała 
 



2. Czy moje oczekiwania się spełniły? 

 

● Tak, cieszę się, że znalazłam czas na udział w projekcie, dzięki temu 

pierwszy raz w życiu miałam okazję przeprowadzić wywiad, czego przedtem 

bardzo się obawiałam, a co okazało się świetnym doświadczeniem 

● Dowiedziałam się wielu rzeczy na temat życia w RPA, kraj, który wcześniej 

był dla mnie jedynie punktem na mapie, przestał być mi aż tak obcy, gdy 

poznałam panujące w nim zwyczaje, realia życia 

● Tak (kilka osób) 

● W większości tak, projekt pozwolił mi na przygotowanie po raz pierwszy 

wywiadu oraz zainspirował postacią Nowaka do działania w kierunku 

realizacji swoich celów 

 



3. Czy odkrycie  postaci Kazimierza Nowaka sprawiło,  

    że zainteresowałem/am się jakąś tematyką? Jeśli tak, jaką ? 

● Od zawsze lubiłam zwiedzać świat, podobnie jak Nowak, który miał ogromne 
zamiłowanie do podróży, na co dowodem jest jego długa wędrówka 

● Myślę, że dzięki przyjrzeniu się poszczególnym etapom jego wyprawy, 
zainteresowałam się szerzej przyrodą – zwierzętami, roślinnością 
charakterystyczną dla krajów afrykańskich, a również kulturą tego kontynentu, 
pod wieloma aspektami tak bardzo odmienną od kultury krajów Europy 

● Tak, od zawsze uwielbiałam podróżować i słuchać oraz czytać o podróżach 
innych 

● Przykładanie większej uwagi do historii i sytuacji politycznej Afryki 
● Zainteresowałam się postacią Nowaka, o której wcześniej niewiele 

wiedziałam 
● Sprawiło, że chciałabym odwiedzić Afrykę 
 



4. Które z proponowanych działań/ wywiadów/ najbardziej mi zapadło w pamięci?  

    Z jakiego powodu ? 

● Najbardziej zapadł mi w pamięci wywiad z Marią Simpson, ponieważ to ja go 

przeprowadzałam i dzięki niezwykle miłej rozmowie udało mi się zebrać wiele przydatnych 

wiadomości na temat RPA, Maria okazała się być bardzo sympatyczną osobą, która barwnie 

opisała warunki życia, jakie panują na południu Afryki, wtrącając historie z własnego 

doświadczenia, co dało mi jeszcze szerszą perspektywę na realia życia na tamtym obszarze, 

po przeprowadzeniu wywiadu zrobiłam jeszcze transkrypcję jego części oraz tłumaczenie na 

język francuski, dzięki czemu udało mi się utrwalić sporo nowo poznanych informacji 

● Najbardziej zapadło mi w pamięć przymierzanie sukienek oraz tradycyjnych strojów 

afrykańskich, było to dla mnie coś zupełnie nowego oraz fascynującego 

● Każdy wywiad dotyczył innej tematyki, dlatego ciężko wybrać jeden, doceniam przytaczanie 

ciekawostek, które przeważają nad danymi liczbowymi 

● Relacja chłopaków z Medicusa z Muzeum Instrumentów 

● Wycieczka do palmiarni w ramach pracy własnej, mogłam zobaczyć wiele pięknych roślin 

 



5. Co mnie najbardziej zaskoczyło w postaci Kazimierza Nowaka ? 

 
● Zaskoczyła mnie wytrwałość Kazimierza Nowaka w dążeniu do celu, nie bał się 

przekraczać granic, obcować z ludźmi z innych kultur, przełamywał bariery 
● Jestem pod wrażeniem ambicji Nowaka w odkrywaniu Afryki i tego, że podjął się 

przejechania jej na rowerze 
● Podziwiam go za odwagę w przemierzeniu tak długiej trasy w czasach, gdy nie istniał 

jeszcze Internet 
● Większość rzeczy, jego ciekawość oraz determinacja do odkryć dokonanych oraz 

również kondycja podczas długich i wymagających jazd rowerem, i nie tylko, przez 
Afrykę 

● Jego determinacja i chęć poszerzania swoich horyzontów myślowych, co przejawia się 
w jego negatywnej postawie do poczynań kolonizatorów 

● Sam pomysł objechania Afryki na rowerze jest bardzo interesujący 
● Wytrwałość, dzięki której udało mu się przemierzyć Afrykę, posługując się głównie 

rowerem, ale nie tylko 

 



6. Udział w projekcie sprawił, że: 

 

● Mam jeszcze większą chęć na odkrywanie świata, odwiedzanie nowych krajów, 

regionów, poznawania ludzi i zwyczajów typowych dla danych miejsc na świecie 

● Udział w projekcie sprawił, że dobrze się bawiłam, zintegrowałam się z innymi 

uczestnikami, nabrałam nowych doświadczeń oraz nabyłam wiedzy 

● Zainteresowałam się bardziej historią Afryki 

● Zaczęłam czytać więcej reportaży  

● Mogłam użyć języka francuskiego w sytuacji pozaszkolnej 

● Zobaczyłam, że w naszej szkole jednak dzieją się jakieś ciekawe projekty 

● Mogłam odbyć przyjemną wycieczkę z przyjaciółką do palmiarni 

 



 

7. Co mnie najbardziej zaskoczyło w projekcie? 

 

● Zaskoczyła mnie ilość informacji, źródeł, z których można czerpać wiedzę na temat 

krajów afrykańskich i historii Kazimierza Nowaka, nie sądziłam, że uda nam się 

przeprowadzić tak wiele wywiadów, znaleźć tyle informacji, aby wspólnymi siłami 

stworzyć z nich jedną całość pełną wartościowych materiałów 

● Nagrody były bardzo hojne biorąc pod uwagę liczebność osób biorących udział w 

projekcie oraz otwartość ludzi na dzielenie się swoimi doświadczeniami i wiedzą np. 

liczni profesorzy uniwersyteccy, specjaliści z różnych dziedzin oraz pani Claudine 

Diatta z salonu z warkoczami afrykańskimi  

● Zaskoczyło mnie, ilu specjalistów z różnych dziedzin jest potrzebnych do omówienia 

życia i dokonań Nowaka, co jeszcze bardziej pokazuje jak ciekawą był osobą  

● Ilość zaangażowanych uczniów 

● Jak o wielu aspektach należy pamiętać, aby taki projekt mógł powstać 

 



8. Czego mi zabrakło?  
 

● Przez ogrom nauki oraz zadań przydzielonych z szkoły brakowało mi czasu, 

by móc uczestniczyć we wszystkich wywiadach prowadzonych przez innych 

uczestników  

     (przypomnienie od p. Klinger  - można to zrobić klikając na odpowiednie linki, które 

się pojawią na stronie Szkoły) 

● Spotkań stacjonarnie w szkole z uczestnikami, lecz jest to zrozumiałe ze 

względu na sytuację pandemiczną w poprzednim roku oraz rozbieżność 

godzin lekcyjnych klas 

● Niczego, było bardzo fajnie 

● Więcej spotkań stacjonarnych 

 



9. Czy warto robić projekty w szkole? Dlaczego tak, dlaczego nie? Jaka tematyka by Cię 

interesowała? 
 

● Tak, uważam, że projekty są ważne, ponieważ są one nowymi doświadczeniami, które 

często kształtują nasze spojrzenie na świat, dzięki nim pogłębiamy swoją wiedzę w zakresie 

często wykraczającym poza materiał, który realizowany jest w trakcie zwyczajnych szkolnych 

lekcji 

● Projekty dają nam możliwość próbowania nowych rzeczy, których nie mieliśmy okazji robić 

wcześniej – w moim przypadku było to przeprowadzanie wywiadu, tworzenie transkrypcji i 

tłumaczenia na język francuski  

● Uważam, że każdy projekt wnosi wiele w życie uczniów biorących w nim udział, i rozwija ich 

zainteresowania pasje, osobiście bardzo lubię tematykę podróży, mody i aktorstwa 

● Warto, ponieważ stanowią element integracji i pomagają zdobyć doświadczenie w 

nieznanych dotąd zadaniach  

● Na pewno warto, dla mnie bardzo interesująca byłaby tematyka muzyczna lub filmowa 

● Uważam, że tak, mogłam miło spędzić czas z uczniami z mojej szkoły i poznać nowe osoby, 

myślę, że interesowałaby mnie tematyka podróżnicza lub związana z biologią:)  

 



Nasz interdyscyplinarny projekt związany z Kazimierzem Nowakiem 

i tematyką „wokół” jego afrykańskiej podróży się zakończył, choć tak 

naprawdę nie ma on końca… 

Otworzył horyzonty uczennicom i uczniom, a ich opracowania, wywiady  

i publikacje będą wykorzystane z pewnością w kolejnych latach  

w klasach dwujęzycznych z językiem francuskim i w kontaktach  

z naszymi francuskojęzycznymi przyjaciółmi. 

 

 


